
V L A A M S  P A R L E M E N T

ONTWERP VAN DECREET

houdende instemming met het protocol van Kyoto bij het raamverdrag van de
Verenigde Naties inzake klimaatverandering, en met de bijlagen A en B, opgemaakt

te Kyoto op 11 december 1997

VERSLAG

namens de Commissie voor Buitenlandse en Europese Aangelegenheden 
uitgebracht door de heer Jacques Laverge

14 januari 2002

Zitting 2001-2002

Stuk 839 (2001-2002) – Nr. 2

2146



Samenstelling van de commissie :

Voorzitter : de heer Luc Van den Brande.

Vaste leden :

de heren Freddy Sarens, Walter Vandenbossche, Luc Van
den Brande, Johan Weyts ;

de heren Louis Bril, Peter Gysbrechts, Jacques Laverge,
Stefaan Platteau ;

de heren Karim Van Overmeire, Christian Verougstraete,
Miel Verrijken ;

de heren Peter De Ridder, Patrick Hostekint ;

de heer Frans Ramon ;

de heer Johan Sauwens.

Plaatsvervangers :

mevrouw Brigitte Grouwels, de heer Erik Matthijs, me-
vrouw Trees Merckx-Van Goey, de heer Jef Van Looy ;

de heren Julien Demeulenaere, Didier Ramoudt, Marc van
den Abeelen, Paul Wille ;

mevrouw Hilde De Lobel, de heren Pieter Huybrechts, Luk
Van Nieuwenhuysen ;

de heren Marcel Logist, Jacques Timmermans ;

de heer Eloi Glorieux ;

de heer Etienne Van Vaerenbergh.

Zie : 

839 (2001-2002)

– Nr. 1 : Ontwerp van decreet

Stuk 839 (2001-2002) – Nr. 2 2



INHOUD

Blz.

I. Inleidende uiteenzetting door mevrouw Vera Dua, Vlaams minister van Leefmilieu en 
Landbouw  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 4

I.1. Achtergronden en algemene situering van het verdrag  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 4
I.2. De aangegane en de nog te nemen engagementen  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 4
I.3. Het Vlaamse klimaatbeleid  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 5
I.4. Het federale klimaatbeleid . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 5
I.5. Het beleid van de Europese Unie  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 6
I.6. Internationaal klimaatbeleid  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 6
I.7. Stand van goedkeuring en ratificatie van het Kyoto-protocol  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 7
I.8. Socio-economische impact van de reductie-engagementen . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 7

II. Vragen en opmerkingen van de leden  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 8

II.1.Tussenkomst van de heer Eddy Schuermans  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 8
II.2.Tussenkomst van de heer Jacques Timmermans  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 9
II.3.Tussenkomst van de heer Eloi Glorieux . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 10
II.4.Tussenkomst van de heer Johan Weyts  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 12
II.5.Tussenkomst van de heer Jacques Laverge  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 13
II.6.Tussenkomst van mevrouw Marleen Van den Eynde  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 14
II.7.Tussenkomst van mevrouw Isabel Vertriest  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 15
II.8.Discussie over het inwinnen van aanvullende informatie  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 16

III. Antwoorden van de minister  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 17

Informeren van het parlement  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 17
Verdeling over de gewesten . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 17
Ecofiscaliteit  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 17
Convenants  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 17
Uitstap uit de nucleaire energie  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 18
Compromiskarakter van het akkoord  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 18
Betekenis van het Kyoto-proces voor de Derde Wereld  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 18
Wetenschappelijke gefundeerdheid van het Kyoto-protocol  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 18
Het voorzorgsprincipe  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 18
Omvang en betekenis van de engagementen van de geïndustrialiseerde wereld  . . . . . . . . . 18
De problematiek van de "sinks"  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 18
VITO-studie . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 19
Intern-Belgische discussies  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 19

IV. Stemmingen  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 19

IV.1.Artikelsgewijze stemming  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 19

IV.2.Stemming over het geheel  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 19

Bijlage : Stand van ratificatie van het Kyoto-protocol in de lidstaten van de Europese Unie
(toestand medio december 2001)  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 21

3 Stuk 839 (2001-2002) – Nr. 2



DAMES EN HEREN,

In de Commissie voor Buitenlandse en Europese
Aangelegenheden werd op datum van donderdag
13 december 2001, na grondige bespreking, het ont-
werp van decreet houdende instemming met het
protocol van Kyoto, en met de bijlagen A en B, op-
gemaakt te Kyoto op 11 december 1997 goedge-
keurd. Het ontwerp in kwestie werd toegelicht en
verdedigd door mevrouw Vera Dua, die als Vlaams
minister van Leefmilieu en Landbouw binnen de
Vlaamse regering de functioneel bevoegde minis-
ter is. De leden van de Commissie voor Leefmilieu,
Natuurbehoud en Ruimtelijke Ordening evenals
de leden van de Commissie voor Economie, Land-
bouw, Werkgelegenheid en Toerisme waren uitge-
nodigd om deel te nemen aan de besprekingen.

I. INLEIDENDE UITEENZETTING DOOR
MEVROUW VERA DUA, VLAAMS MINIS-
TER VAN LEEFMILIEU EN LANDBOUW

I.1. Achtergronden en algemene situering van het
verdrag 

Bij wege van algemene situering van het belang dat
aan het voorliggende verdrag moet worden ge-
hecht, wijst minister Dua erop dat dit Protocol nog
maar gisteren (12 december 2001) – onder Belgisch
voorzitterschap – werd besproken op de Europese
ministerraad Leefmilieu. Zijzelf vertegenwoordig-
de daar overigens het Belgische voorzitterschap.

Doel van dit raamverdrag is de broeikasgassen te
beperken. Het staat op heden immers buiten kijf
dat het broeikaseffect aanleiding geeft tot aanzien-
lijke klimaatsveranderingen. Hoewel de gevolgen
daarvan nu al enigszins merkbaar zijn, kunnen
deze gevolgen vooral in de toekomst bijzonder
grote proporties aannemen.

Uit cijfers in het MIRA-rapport (milieu en natuur-
rapport), dat vorige week werd voorgesteld, blijkt
bijvoorbeeld dat in België een aanzienlijke tempe-
ratuursstijging is vast te stellen over de voorbije
150 jaar. In andere werelddelen wordt overigens
ook al een verband gelegd met recente overstro-
mingen in ontwikkelingslanden en met de toename
van bepaalde ziektes die overgedragen worden
door insecten die beter gedijen in de veranderende
klimatologische omstandigheden. Men krijgt zo
onder meer een uitbreiding van de gebieden waar
malaria voorkomt.

De minister wijst er daarbij ook op dat we onder-
tussen toch al het stadium van de discussie over de
mate waarin menselijke activiteiten mee een rol
spelen in deze klimaatswijzigingen voorbij zijn. Het
feit dat er een dergelijk Protocol is, bewijst per de-
finitie dat er een internationale wetenschappelijke
basisconsensus bestaat over de nefaste gevolgen
van het broeikaseffect.

Op het ogenblik van indiening van dit ontwerp van
decreet bij het Vlaams Parlement (d.w.z. begin ok-
tober 2001) hadden 84 partijen het klimaatverdrag
ondertekend, waarvan 31 landen ook reeds gerati-
ficeerd hadden. Specifiek voor wat de lidstaten van
de Europese Unie betreft, blijkt de ratificatiepro-
cedure momenteel zowat overal op kruissnelheid
te komen. Belangrijk daarbij is dat de bepalingen
van het Protocol pas in werking treden als 55 lan-
den, verantwoordelijk voor tenminste 55 percent
van de emissies van broeikasgassen, het kaderver-
drag geratificeerd hebben.

I.2. De aangegane en de nog te nemen engage-
menten 

Na op die manier eerst summier het algemeen
kader te hebben geschetst, gaat de minister over
tot een situatieschets van de huidige toestand.

De minister wijst er daarbij vooreerst op dat de
Europese Unie zich ten volle geëngageerd heeft
met betrekking tot het Kyoto-protocol. De Euro-
pese reductiedoelstelling werd vastgesteld op 8
percent. Er zijn wel lange discussies geweest over
de "burdensharing" : de vraag hoe deze doelstel-
ling over de verschillende lidstaten zal worden ver-
deeld. België moet 7,5 percent emissiereductie re-
aliseren. Een verdere verdeling tussen de verschil-
lende gewesten in België onderling is vooralsnog
echter nog niet gebeurd. Het is trouwens über-
haupt nog niet duidelijk of er wel een dergelijke
verdere verdeling zal komen over de gewesten dan
wel of de algemene doelstelling van 7,5 percent ge-
woon zal gelden voor alle gewesten. Verdere dis-
cussie daarover dringt zich in elk geval op, aange-
zien de toestand van de industrie in Vlaanderen en
Wallonië grondig verschilt. De minister wijst er
daarbij op dat als men de criteria voor de verdeling
binnen Europa ook zou toepassen binnen België,
men in elk geval ook niet tot een gelijk percentage
voor de gewesten zou komen. De juiste verdeling
moet zo snel mogelijk bepaald worden.

Ondertussen heeft de Vlaamse regering wel al een
aantal beslissingen genomen, in de zin van tussen-
tijdse stappen. Zij heeft zich onder meer geënga-
geerd tot een stabilisatie van de uitstoot van broei-
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kasgassen in 2005 ten opzichte van de emissies in
1990. In de periode 2008-2012 moeten we in België
7,5 procent minder CO2-equivalenten uitstoten,
maar tussentijds – met name in 2005 – moet er dus
in Vlaanderen reeds een stabilisatie gerealiseerd
zijn. Via enig cijfermateriaal illustreert de minister
daarop wat dit voor Vlaanderen kan betekenen. In
1999 bedroeg de uitstoot van broeikasgassen in
Vlaanderen in totaal 92,6 miljoen ton CO2-equiva-
lenten. Dat is een stijging van 11 procent ten op-
zichte van 1990, het referentiejaar. Een en ander
betekent dus dat eerst deze stijging zal moeten ge-
compenseerd worden en dat daarna de uitstoot nog
moet dalen.

De stabilisatiedoelstelling in 2005 betekent in con-
creto een reductie van gemiddeld 8,3 miljoen ton
CO2 (koolstofdioxide) per jaar tegen 2005. Daarbij
dient overigens ook in aanmerking te worden ge-
nomen dat het MIRA-rapport erop wijst dat de
uitstoot nu nog steeds stijgende is. Indien de Belgi-
sche reductiedoelstelling lineair verdeeld wordt
over de gewesten, moet Vlaanderen voor de perio-
de 2008-2012 streven naar een gemiddelde uitstoot
van 77,7 miljoen ton CO2–equivalenten of een ge-
middelde reductie van 14,9 miljoen ton per jaar. In
Wallonië moet, voor het bereiken van hetzelfde
percentage, voor die periode een gemiddelde re-
ductie van 3,83 miljoen ton CO2 worden behaald.

I.3. Het Vlaamse klimaatbeleid 

Vervolgens schetst de minister de stand van zaken
qua klimaatbeleid op Vlaams niveau. Zij herinnert
eraan dat in het MINA-plan al initiatieven om de
CO2-uitstoot te verminderen, werden genomen. Zo
stelt het CO2/REG-plan maatregelen in de ver-
schillende sectoren voor. Het actieplan voor de re-
ductie van CH4 (methaan) heeft in de eerste plaats
betrekking op het verplichte affakkelen van stort-
plaatsen, maar ook de landbouw en de veeteelt
hebben hierin een rol te spelen. Wat dat betreft,
moet het MAP integraal uitgevoerd worden. Voor
de sector van de aardgasdistributie komt er in dit
verband een code van goede praktijk. Voor de re-
ductie van N2O (stikstofdioxide), HFK's (hydro-
fluorkoolwaterstoffen) en PFK's (perfluorkoolwa-
terstoffen) bestaat een gelijkaardig actieplan.
De minister legt er wel de nadruk op dat de CO2-
reductie veel belangrijker is, omdat die stof niet
minder dan 83 procent van de uitstoot van broei-
kasgassen uitmaakt. De elektriciteitssector is daar-
bij verantwoordelijk voor 28 percent van de CO2-
uitstoot, de sectoren transport en industrie voor
respectievelijk 23 en 27 percent. De rest van de

broeikasgassen wordt gevormd door CH4 (9 per-
cent) en N2O (8 percent). Deze percentages geven
meteen ook een behoorlijk goede indicatie van de
reductie-inspanningen die de respectieve sectoren
zullen moeten leveren.

Minister Dua laat daarbij opmerken dat zij als mi-
nister van Leefmilieu in wezen dus ook maar rela-
tief weinig kan doen om de totale emissie te ver-
kleinen. De belangrijkste bevoegdheden om in
Vlaanderen iets aan dat probleem te doen, zijn in
handen van een ander regeringslid, met name de
Vlaamse minister van Mobiliteit en Energie.

Verder wijst zij erop dat, zoals hoger reeds aange-
haald, de Vlaamse regering een stabilisatieverbin-
tenis aanging tegen 2005. De emissie mag daardoor
in 2005 niet groter zijn dan in 1990. Maar daarbij
dient men wel in aanmerking te nemen dat die ver-
bintenis voorwaardelijk is. De doelstelling kan im-
mers niet bereikt worden als ook de federale over-
heid niet de nodige maatregelen neemt, bijvoor-
beeld op het vlak van energiegebruik (een CO2-
heffing) en productbeleid. Zonder die federale hef-
bomen kan Vlaanderen de vooropgestelde doel-
stelling niet halen. Het probleem daarbij is dat de
federale overheid geen soortgelijk engagement ten
aanzien van 2005 is aangegaan.

Voor wat Vlaanderen betreft, werd op 21 april 2001
wel al de beslissing genomen een "Taskforce Kli-
maatbeleid Vlaanderen" op te richten. Ambtena-
ren uit verschillende departementen werken erin
samen aan het uitstippelen van een coherent kli-
maatbeleid. Zij moeten de verantwoordelijkheden
van de onderscheiden sectoren tegen elkaar afwe-
gen, en bepalen welke sector wat moet doen. Ook
de implementatie van de Europese maatregelen
terzake (cf. de kwestie van de verhandelbare emis-
sierechten, de joint implementation, de schone
technologie e.d.m.) behoort tot hun taken.

I.4. Het federale klimaatbeleid

Op federaal niveau is de parlementaire goedkeu-
ringsprocedure van het Kyoto-protocol ondertus-
sen afgerond. Op initiatief van de federale over-
heid zal er ook een samenwerkingsakkoord wor-
den afgesloten tussen de federatie en de drie ge-
westen. En met het oog op de opvolging van het
klimaatbeleid zal ook een Klimaatcommissie wor-
den opgericht. Die zal trouwens ook moeten
waken en rapporteren over de uitvoering van wat
Europa dienaangaande oplegt.
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I.5. Het beleid van de Europese Unie 

Op Europees vlak werd door de Europese Com-
missie een Europees programma inzake klimaat-
verandering opgesteld, het zogenaamde ECCP
(European Climate Change Programme). Het
omvat de gemeenschappelijke en gecoördineerde
maatregelen die in een eerste fase geïmplemen-
teerd zullen worden. Zij zijn verdeeld over vier ca-
tegorieën : energie, transport, industrie en grens-
overschrijdende maatregelen. Al deze maatregelen
zouden in de komende 24 maanden moeten ten
uitvoer gelegd worden. De Europese ministerraad
Leefmilieu heeft zich – op de hoger reeds even
aangehaalde bijeenkomst van 12 december 2001 –
trouwens ook reeds over dit rapport gebogen, en is
dienaangaande tot gezamenlijke conclusies geko-
men. Minister Dua wenst daarbij te benadrukken
dat ze bijzondere waardering kan opbrengen voor
de gedegen wijze waarop Europa deze zaak aan-
pakt. Men erkent er ten volle het belang en de
zwaarwichtigheid van de uitdaging en beseft tege-
lijk dat een oplossing op Europese schaal de enige
mogelijke is. Men kan immers geen louter nationa-
le maatregelen nemen zonder de concurrentiever-
houdingen ernstig te verstoren. Dat wordt door
alle ministers erkend. Alleen de kwestie van de
burdensharing ("wie doet wat") zorgt hier nog
voor enige discussie. Diverse lidstaten, en ook het
Belgische voorzitterschap, hebben er echter voor
gezorgd dat deze kwestie niet uitgroeide tot een
nieuw struikelblok.

Naast deze maatregelen op middellange termijn,
plant Europa ook de uitbouw van een structureel
kader voor technologie-overdracht, onderzoek en
demonstratie van efficiënte en milieuvriendelijke
technologieën.

Voorts werd op Europees niveau ook een aanvang
gemaakt met de bespreking van een voorstel van
richtlijn over de emissiehandel. De minister vindt
een dergelijk internationaal systeem van emissie-
handel een zeer werkbaar instrument om de voor-
opgestelde reductiedoelstellingen te bereiken. Als
bedrijven en sectoren er immers in slagen om hun
emissies te reduceren tegen een marginale kost-
prijs die lager is dan de prijs die men op de markt
voor emissierechten betaalt, zal dit hen ertoe aan-
sporen om bijkomende emissiereducties door te
voeren. Op die manier realiseren zij immers een
overschot, dat zij kunnen verkopen.

De minister wijst er daarbij op dat een degelijk en
geharmoniseerd institutioneel kader een absolute
noodzaak is om een dergelijk systeem goed te laten
werken. De modaliteiten van zo'n systeem maken

op Europees niveau momenteel dan ook het voor-
werp uit van discussie.

In het Verenigd Koninkrijk bestaat al een systeem
van vrijwillige emissiehandel, maar de meerderheid
van de lidstaten meent dat het systeem best ver-
plicht zou worden. In de discussie over de allocatie
naar de sectoren, opteert men in eerste fase voor
een gratis toekenning van dergelijke emissierech-
ten. Later zou ook een veiling van de rechten tot
de mogelijkheden behoren. Verder is ook harmoni-
satie tussen de verschillende lidstaten absoluut
nodig, als men concurrentievervalsing wil tegen-
gaan. In elk geval werd in dit dossier inhoudelijk
dus reeds een eerste belangrijke stap gezet, maar
verdere discussie zal ongetwijfeld nodig zijn om tot
een werkbare richtlijn te komen.

I.6. Internationaal klimaatbeleid 

Op internationaal vlak zijn vooral de zogenaamde
"COP’s" van belang. Dat zijn conferenties van de
partijen die deelnemen aan het Kyoto-proces.
Nadat COP 6 in Den Haag (november 2000) door
het afhaken van de VS mislukt was, slaagde het
Belgische EU-voorzitterschap erin om tijdens COP
6bis in Bonn (juli 2001) toch nog tot een politiek
akkoord te komen.

In Marrakech werd vervolgens tijdens de zevende
wereldklimaatconferentie (november 2001) beke-
ken in welke mate men het nog eens was over dat
al bij al toch vrij moeizaam tot stand gekomen poli-
tiek akkoord van Bonn, en werd een en ander ook
in juridisch afdwingbare teksten gegoten. De minis-
ter wijst erop dat de Europese Unie een voortrek-
kersrol heeft gespeeld bij het redden van het
Kyoto-protocol. Nadat de Amerikaanse president
Bush Kyoto dood had verklaard, besloot Europa
immers verder te doen zonder de VS. Na veel en
lang onderhandelen slaagde men erin om, mits de
nodige toegevingen, ook Japan en Rusland over de
brug te halen. Europa gaf zo een bijzonder krachtig
signaal. Een en ander is overigens mee de verdien-
ste van de federale staatssecretaris voor Energie en
Duurzame Ontwikkeling, de heer Olivier Deleuze,
die tijdens het Belgische EU-voorzitterschap baan-
brekend onderhandelingswerk heeft verricht in
deze kwestie.

Minister Dua wijst erop dat de goedkeuring van
het akkoord van Bonn een grote politieke door-
braak betekende en de basis legde voor alle verde-
re activiteiten op Europees en internationaal vlak.
Het daaropvolgende akkoord van Marrakech heeft
betrekking op de technische uitwerking van de re-
gels over het handhavingregime, de flexibiliteitme-

Stuk 839 (2001-2002) – Nr. 2 6



chanismen (d.w.z. de emissierechten, de joint im-
plementation e.d.m.), het rapportagesysteem en de
bepalingen over de minst ontwikkelde landen. Rus-
land bleef volgens de minister uiteindelijk enkel tot
medewerking bereid door vrij zwaarwichtige toe-
gevingen op het vlak van de natuurlijke koolstof-
buffers (de zogenaamde "sinks") die mee mogen
worden ingeschakeld bij het berekenen van de re-
ductie-inspanningen. De aanvaarding van het ak-
koord door Japan en Rusland is van essentieel be-
lang voor de inwerkingtreding van het Protocol.
Dit akkoord vormt op die manier een goede basis
voor de ratificatie en inwerkingtreding van het
Kyoto-protocol. De ratificatie zou, voor wat de EU
betreft, rond moeten zijn in september 2002. Dan
vindt immers (tien jaar na Rio) de wereldtop over
duurzame ontwikkeling plaats in Johannesburg en
Europa wil daar als één blok kunnen optreden.

1.7. Stand van goedkeuring en ratificatie van het
Kyoto-protocol

De minister gaat daarna kort in op de stand van ra-
tificatie in de verschillende landen van de Europe-
se Unie. Opdat het Protocol voor de EU nog in
werking zou kunnen treden voorafgaandelijk aan
de top van Johannesburg, zou de streefdatum voor
het afronden van de diverse ratificatieprocedures
best niet veel later dan einde maart 2002 gelegd
worden. Uit een lijst die de minister in de commis-
sie laat rondgaan (bijlage) moet overigens blijken
dat zowat alle EU-lidstaten het akkoord hebben
geratificeerd dan wel zich opmaken om de ratifica-
tie in de zeer nabije toekomst af te ronden. De mi-
nister wijst er daarbij op dat Vlaanderen niet echt
veel marge meer heeft om binnen het vooropge-
stelde tijdskader te blijven. Door het laattijdig ad-
vies van de Raad van State en de drukke commis-
siewerkzaamheden, zal de plenaire vergadering
van het Vlaams Parlement immers pas ergens na
het kerstreces over dit ontwerp van decreet kun-
nen stemmen. Men mag daarbij ook niet uit het
oog verliezen dat het Kyoto-protocol in de Belgi-
sche context een zogenaamd "gemengd verdrag"
vormt. Opdat België de ratificatieprocedure zou
kunnen voltooien, is dus vereist dat zowel de fede-
rale overheid als de drie gewesten hun respectieve
goedkeuringsprocedures zouden afwerken. Zulks
dient daarna te worden vastgesteld door de federa-
le overheid, die daaropvolgend nog een aantal fina-
le stappen moet zetten. Het gaat m.a.w. om een
procedure die onvermijdelijk nogal wat tijd in be-
slag neemt. Op federaal niveau is de zaak rond, en
ook het Brussels Hoofdstedelijk Gewest heeft het
Kyoto-protocol reeds goedgekeurd. In Wallonië
wordt ongeveer hetzelfde tijdschema als in Vlaan-
deren gevolgd.

De minister vermeldt verder dat in oktober 2001
reeds 84 partijen het verdrag hadden ondertekend,
waarvan 43 partijen het ook hadden geratificeerd.
Ze wijst er wel op dat het aantal geïndustrialiseer-
de landen die tot ratificatie zijn overgegaan, nog
zeer beperkt is. Diegenen die de emissie-uitstoot
zullen moeten reduceren blijven vooralsnog dus af-
zijdig. Het is dan ook van groot belang dat de geïn-
dustrialiseerde wereld nu begint te volgen. Dit on-
derstreept overigens nog maar eens het belang van
het engagement dat de Europese Unie wil aan-
gaan.

I.8. Socio-economische impact van de reductie-en-
gagementen

Vervolgens gaat de minister in op de vraag wat de
impact zal zijn van het akkoord op Vlaanderen. Via
vragen en interpellaties hebben diverse parle-
mentsleden in het min of meer recente verleden
immers reeds gepeild naar de uit deze verdragsver-
plichtingen voortvloeiende algemene maatschap-
pelijke kost, de kostprijs voor de sectoren en naar
de rol van de overheid in dit alles. Vooralsnog heeft
de minister zich dienaangaande wat op de vlakte
moeten houden, aangezien een aantal determinan-
ten nog nader bepaald dienden te worden. De
hoger reeds genoemde Taskforce Klimaatbeleid
Vlaanderen zal een en ander dus zeker nog nader
moeten onderzoeken. De Vlaamse overheid heeft
overigens ook een studie uitbesteed aan het VITO,
teneinde een poging te doen om een en ander –
weze het maar voorlopig – in te schatten qua con-
sequenties. Maar de minister wijst er daarbij nog-
maals op dat een aantal variabelen (waaronder : de
CO2-energietaks, de invoegetreding van een sys-
teem van verhandelbare emissierechten e.d.m.) een
grote invloed kunnen uitoefenen, zodat er onver-
mijdelijkerwijze rekening gehouden moet worden
met een interpretatiemarge. De federale overheid
van haar kant, heeft het Planbureau alvast ge-
vraagd jaarlijks een rapport uit te brengen over de
economische en sociale indicatoren die betrekking
hebben op de broeikasproblematiek.

Ter illustratie van het feit dat er momenteel nog
heel veel onzekerheid bestaat over de impact van
de te nemen engagementen, haalt de minister aan
dat volgens Europa de kostprijs van de diverse
maatregelen zich ergens tussen de 0,06 en de 0,3
procent van het BBP in 2010 zal situeren. Aange-
zien we nog maar aan het begin staan van de in-
schatting van de impact in de praktijk, moet er dus
hoe dan ook met brede marges gerekend worden.

De Belgische vertegenwoordiging heeft er op de
relevante Europese ministerraad wel uitdrukkelijk
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op gewezen dat bij het uitwerken van de maatrege-
len rekening moet worden gehouden met bench-
marking om in te kunnen schatten wie nog wat
moet doen. Diegenen die zich nu reeds grote in-
spanningen getroosten om tot effectieve emissiere-
ducties te komen, mogen immers niet gepenali-
seerd worden via – daar nog eens bovenop komen-
de – algemeen geformuleerde doelstellingen. Vol-
gens de minister is men trouwens reeds volop bezig
met een dergelijke benchmarking op wereldniveau,
waarbij het vooral om de bevoegdheden van staats-
secretaris Deleuze en minister Stevaert gaat.

De minister zegt tenslotte toe alle relevante docu-
menten te zullen bezorgen aan de commissie.

II. VRAGEN EN OPMERKINGEN VAN DE
LEDEN 

II.1.Tussenkomst van de heer Eddy Schuermans 

De heer Schuermans situeert zijn tussenkomst als
komende vanuit een overwegend economische in-
valshoek. Het verdrag van Kyoto is volgens hem
niet echt nieuw, aangezien het reeds op het einde
van de vorige zittingsperiode door België werd on-
derschreven. Het terugdringen van de emissie van
broeikasgassen is op zich ongetwijfeld een lovens-
waardig streven, dat overigens ook volkomen past
binnen het kader van het duurzaam ondernemen.
Maar hoe dit Protocol precies zal worden uitge-
voerd, is ondertussen nog steeds niet duidelijk. De
toelichting van de minister heeft immers bijna
evenveel nieuwe vragen opgeroepen als er kwes-
ties zijn beantwoord. In het licht hiervan meent hij
dan ook dat de goedkeuring van dit ontwerp van
decreet eigenlijk in wezen neerkomt op het geven
van een blanco cheque aan de Vlaamse regering
om bepaalde doelstellingen te halen. Een parle-
mentslid kan per definitie nooit voorstander zijn
van dergelijke technieken.

De heer Schuermans wijst erop dat de Belgische
doelstellingen wel zeer ambitieus zijn, terwijl er in
dit dossier nochtans de laatste twee jaar niet de
minste vooruitgang werd geboekt. Integendeel
zelfs, de uitstoot van broeikasgassen zou zelfs nog
toenemen. Van reductie is er helemaal geen sprake.
Zelfs op het regionale niveau staat men in wezen
nergens. Zo is er nog steeds geen decreet op de
WKK-certificaten. Daarnaast is er de meer algeme-
ne vraag wie, onder welke voorwaarden, zal instaan
voor de internationale uitvoering van een en ander.
Er werden bepaalde percentages vastgelegd (qua
aantal landen en qua totaal pakket aan emissies

dat zij moeten vertegenwoordigen) en een aantal
landen hebben het verdrag geratificeerd, maar de
echte vervuilers hebben nog geen engagementen
op zich genomen.

De vraag naar de kostprijs voor de regio is volgens
hem ook volkomen voor de hand liggend. Hij vindt
het dan ook verbazingwekkend dat nu nog op-
drachten moeten worden uitbesteed om de gevol-
gen te becijferen. Er moet bovendien een duidelijk
antwoord komen op de vraag of van elk van de ge-
westen eenzelfde lineaire inspanning zal worden
gevraagd of dat er sprake zal zijn van een ander-
soortige verdeling. Bij gebreke aan duidelijkheid
dienaangaande, kán de kostprijs voor Vlaanderen
dus nog niet eens worden berekend.

Volgens de heer Schuermans zijn lineaire maatre-
gelen niet aangewezen, ook niet binnen de louter
Vlaamse context. Bepaalde sectoren hebben im-
mers al belangrijke inspanningen geleverd. Vlaan-
deren heeft trouwens in het algemeen al meer in-
spanningen geleverd dan de omringende landen.
Bij wege van voorbeeld wijst hij erop dat het voor-
nemen van Duitsland om de broeikasgassen te her-
leiden met 21 percent gemakkelijker haalbaar is
dan de terugdringing met 7,5 procent die België /
Vlaanderen, naar voren schuift. In het voormalige
Oost-Duitsland werd op dit vlak immers nog geen
enkele inspanning geleverd, zodat men met een
eerder geringe inspanning reeds een ogenschijnlijk
geweldig resultaat kan neerzetten.

De heer Schuermans pleit er in de geest van Kyoto
ook voor om op zoek te gaan naar technieken die
tegen een zo kost-efficiënt mogelijke prijs een
maximaal resultaat opleveren. En aangezien heel
deze problematiek per definitie een macro-gege-
ven is (broeikasgassen kennen immers geen lands-
grenzen), mag men zich qua in aanmerking te
nemen inspanningen ook niet beperken tot de lou-
ter Vlaamse context. Hij wijst er daarbij meer be-
paald op dat ook Vlaamse investeringen op vreem-
de bodem in aanmerking moeten worden genomen
om na te gaan of Vlaanderen zijn engagement na-
komt. Het heeft immers geen zin om hier in Vlaan-
deren het onderste uit de kan te willen halen, als er
elders door Vlaamse bedrijven nog veel gemakke-
lijker wezenlijke realisaties tot stand gebracht kun-
nen worden. Zulks past volgens de heer Schuer-
mans trouwens perfect binnen de geest van Kyoto,
dat toch ook een mondiale aanpak van de broei-
kasproblematiek nastreeft.

Hij ontkent dat hij ervoor pleit om niet voor eigen
deur te vegen, maar wijst erop dat niet kan ont-
kend worden dat investeringen buiten de grenzen
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vaak grotere resultaten kunnen opleveren. Hij pleit
met andere woorden voor een pragmatische hou-
ding om zinvolle investeringen met een – in leefmi-
lieutermen – maximaal rendement te behalen. In
dat opzicht is hij dan ook voorstander van bench-
markingconvenants, waarbij hij echter wel bena-
drukt dat benchmarking niet altijd en overal moge-
lijk is. Benchmarking veronderstelt immers dat
men datgene vergelijkt wat vergelijkbaar is. En
binnen ondernemend Vlaanderen – met zijn zeer
gediversifieerd KMO-landschap – is benchmarking
soms gewoonweg niet mogelijk omdat de activitei-
ten gewoonweg niet te vergelijken zijn.

Deze aanpak past in het kader van duurzaam on-
dernemen. Maar ook duurzaam ondernemen is on-
dernemen, zodat ook hier de wetten van de compe-
titiviteit en van de rentabiliteit gerespecteerd moe-
ten worden.

II.2.Tussenkomst van de heer Jacques Timmer-
mans 

De heer Timmermans onderstreept dat zijn fractie
de doelstellingen van Kyoto volledig onderschrijft.
België en Vlaanderen moeten hun reductieaandeel
binnen de voorgeschreven termijn realiseren.

Na de weigering van president Bush om het Proto-
col te ratificeren, moet Europa volgens de heer
Timmermans het voortouw nemen binnen de geïn-
dustrialiseerde wereld. Ook de Benelux heeft daar-
bij tot nog toe een zeer belangrijke rol gespeeld.
Naast het Beneluxparlement hebben met name de
Nederlandse minister Pronk en staatssecretaris De-
leuze een voortrekkersrol vervuld. Tijdens een Be-
nelux-symposium van 27 april 2001 is men er zo in
geslaagd om samen met de Nordic Council en de
Baltische staten tot een gezamenlijk standpunt te
komen ten behoeve van de conferenties van – toen
nog – Bonn en later Marrakech. Bij deze bespre-
kingen werden trouwens ook enkele landen van de
zogenaamde Umbrella-groep (de groep van landen
die veeleer weigerachtig staat tegenover het Kyoto-
protocol) betrokken. Op die manier slaagde men
er toch minstens in om een zekere brugfunctie te
vervullen.

De heer Timmermans onderstreept dat er – wat
sommigen daarover ook mogen beweren – wel de-
gelijk wetenschappelijke zekerheid bestaat over de
negatieve impact van het broeikaseffect. Dat blijkt
zelfs uit de meest voorzichtige prognoses inzake
klimaatwijziging.

In de loop der jaren zijn er heel wat internationale
afspraken gemaakt. Het Raamverdrag van de Ver-

enigde Naties inzake Klimaatverandering dat in
1992 in Rio werd vastgesteld heeft – met zijn op
basis van vrijwilligheid voorziene reducties – geen
concrete resultaten opgeleverd. In Kyoto (1997) en
Bonn (2001) werd dit raamverdrag van 1992 dan
ook verfijnd. Er werd bepaald dat de emissies van
zes gassen op wereldvlak moesten verminderd
worden met 5,2 procent in vergelijking met 1990.
De EU moest 8 procent halen ; België 7,5 procent.
Deze doelstelling moet volgens de heer Timmer-
mans gerespecteerd worden in en via een goed ge-
formuleerd nationaal klimaatplan. Daarbij moet
wel gekozen worden voor een pragmatische bena-
dering. De versoepelingen die men in Marrakech
aan sommigen heeft toegestaan – kwestie van be-
paalde landen toch absoluut aan boord te houden –
zijn evenzovele uitingen van een dergelijk pragma-
tisme. De heer Timmermans beklemtoont in dat
opzicht het belang van de ratificatie van het Proto-
col door landen zoals Rusland en India.

De verschillende nationale klimaatplannen die in
de loop der jaren (1991, 1996 en 1999) het licht
zagen, hebben bitter weinig opgeleverd. In het fe-
derale regeerakkoord van 1999 wordt bepaald dat
België Kyoto zal ratificeren en dat alternatieve
energiebronnen en energiebesparing gestimuleerd
zullen worden. Voor kernenergie kwam er een mo-
ratorium. Er werd echter nog steeds geen consen-
sus bereikt over energieheffingen of een CO2-taks.
Bij deze discussie speelde trouwens ook de com-
munautaire verdeelsleutel voor de emissiereductie
een belangrijke rol.

De heer Timmermans wijst erop dat zijn partij on-
verkort pleit voor een effectief klimaatbeleid. Het
algemeen belang op de lange termijn mag niet op-
geofferd worden aan bepaalde kortetermijnbelan-
gen. Een CO2-taks is volgens de sp·a een noodza-
kelijke component voor een effectieve oplossing
van de problematiek van de broeikasgassen.

Het Europese Milieuagentschap in Kopenhagen
heeft erop gewezen dat de milieubelastingen in
België tot de laagste in Europa behoren. België
bengelt helemaal aan de staart wat de overheidsin-
komsten uit het belasten van energiegebruik be-
treft. Negen van de vijftien EU-lidstaten hebben al
een CO2-taks ingevoerd. Er moet een verschuiving
worden doorgevoerd van lasten op arbeid naar las-
ten op energie. Het voorstel van de milieubewegin-
gen om te zorgen voor een afstemming op het ge-
middelde van de drie belangrijkste handelspartners
(naar analogie van de wet op het concurrentiever-
mogen) moet dan ook grondig onderzocht worden.
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Voor energie-intensieve sectoren is een lineaire
toepassing van een dergelijke CO2-taks volgens de
heer Timmermans echter niet wenselijk. De schei-
kundige sector, bijvoorbeeld, zou anders terecht
moeten vrezen voor sluiting van ondernemingen
en een stopzetting van de groei van de nog over-
blijvende bedrijven. Anderzijds mogen de belangen
van bedrijven en sectoren de doelstellingen van het
Protocol niet ondergraven. Daarom is er een af-
dwingbaar stappenplan noodzakelijk. Energie-in-
tensieve sectoren die een convenant afsluiten moe-
ten kunnen genieten van een gedeeltelijke vrijstel-
ling van de CO2-taks.

De mogelijkheid om de emissierechten te verhan-
delen houdt het risico in dat bepaalde staten op
hun eigen territorium te weinig reductie-inspannin-
gen zullen doen. De laatste tien jaar is de emissie-
uitstoot in België nog met 2,8 procent gestegen.
Verhandelbare emissierechten kunnen daarenbo-
ven ook nog op een andere manier een pervers ef-
fect teweeg brengen. De mogelijkheid om de emis-
sierechten te verhandelen kan immers ook een rem
vormen op de economische groei van de ontwikke-
lingslanden. Het Waalse Gewest zou in dit verband
reeds onderhandelingen hebben aangeknoopt met
Senegal. Dat is zonder meer immoreel.

De heer Timmermans vindt dat het moratorium op
kernenergie dat in het regeerakkoord werd inge-
schreven moet worden gerespecteerd. Kernenergie
kan dus geen alternatief zijn voor de schadelijke
broeikasgassen.

Er dient een doorgedreven REG-beleid te worden
ontwikkeld. De mogelijkheden van warmtekracht-
centrales moeten verder worden onderzocht : in
Nederland blijken ze heel succesvol te zijn. De
heer Timmermans vindt ten slotte dat elk departe-
ment inspanningen moet doen : een geïntegreerde
aanpak is onontbeerlijk. Het belang van de inspan-
ningen die, bijvoorbeeld, de transportsector kan le-
veren, staat buiten kijf.

II.3.Tussenkomst van de heer Eloi Glorieux

De heer Glorieux vindt het protocol van Kyoto één
van de belangrijkste verdragen waarover het
Vlaams Parlement zich moet buigen. Het verdrag
is, ondanks zijn belang, toch ook een absoluut mini-
mum. Het is overigens ook een compromistekst,
die volgens de meest recente wetenschappelijke in-
zichten ondertussen in wezen reeds achterhaald is.
Eigenlijk zouden er veel verdergaande maatrege-
len moeten genomen worden.

Dat het Protocol op zich nog niet naar de prullen-
mand is verwezen, is trouwens vooral te danken
aan de inspanningen van het Belgische EU-voor-
zitterschap. België kan daar trots op zijn. Dankzij
het Protocol zal er een dynamiek op gang kunnen
komen.

Het Protocol is volgens de heer Glorieux om ver-
schillende redenen zeer belangrijk. Het verdrag
legt met name uitdrukkelijk een verband tussen
menselijke activiteiten en het broeikaseffect. De
gevolgen van dergelijke klimaatverandering zijn
evidenterwijze zeer verregaand en overstijgen het
belang van de individuele staten en individuele sec-
toren.

De heer Glorieux vindt het hoogst onrechtvaardig
dat de gevolgen van het broeikaseffect vooral in
derdewereldlanden voelbaar zullen zijn, terwijl die
landen dit fenomeen slechts in zeer geringe mate
mee veroorzaken. Maar uit allerhande modellen en
studies blijkt dat Europa evenmin aan de gevolgen
zal kunnen ontkomen. In West-Europa zal het aan-
tal koude winters sterk afnemen en de hoeveelheid
neerslag in de vorm van regen toenemen. Dat zal
uiteindelijk de zeespiegel doen stijgen.

In het Middellandse Zeegebied zullen droogte en
hittegolven het aantal bosbranden doen toenemen.
Landbouw en veeteelt zullen verstoord worden en
ook op gezondheidsvlak zullen de gevolgen merk-
baar zijn. Door insectenplagen zullen nieuwe ziek-
tes en epidemieën de kop opsteken. Volgens het
World Disaster Report van het Internationale
Rode Kruis is het aantal hydrometeorologische
rampen sedert 1996 verdubbeld door het versterk-
te broeikaseffect. Vorig jaar werd 256 miljoen men-
sen getroffen door een natuurramp. Dat cijfer ligt
25 procent boven het gemiddelde.

Het is dan ook decadent dat uitgerekend de Ver-
enigde Staten – toch traditioneel de kampioen van
de financiële en economische globalisering – het
VN-raamverdrag inzake klimaat verwerpen. In zijn
recentste boek haalt journalist Dirk Barrez twee
belangrijke kenmerken van die financiële en eco-
nomische globalisering aan : de deregulering van
sociale en ecologische beschermingsmaatregelen
en het kortetermijnwinst-denken. Deze kenmerken
vindt de heer Glorieux ook terug in de houding
van de Verenigde Staten, multinationale onderne-
mingen en bepaalde bedrijven uit de chemie- of
energiesector ten overstaan van het Kyoto-proto-
col.

Het Kyoto-protocol niet ratificeren en realiseren
zou de wereldeconomie dus veel grotere schade
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toebrengen. Zo waarschuwen verzekeringsmaat-
schappijen er al enkele jaren voor dat ze de gevol-
gen van het stijgende aantal natuurrampen niet
langer aankunnen. Omdat zowel de schadeclaims
als de vergoedingen toenemen, stijgen ook de pre-
mies. Bovendien zijn enkele verzekeringsmaat-
schappijen van plan bepaalde broeikasgelinkte risi-
co’s niet langer te dekken. De overheid zal die
schade dus door middel van rampenfondsen moe-
ten vergoeden.

Vanuit het kortetermijnwinst-denken schermen be-
paalde sectoren met doemscenario’s en weigeren
ze maatregelen te nemen, dit terwijl het Planbu-
reau heeft berekend dat een CO2-heffing in ruil
voor minder sociale lasten gunstige effecten zou
hebben op onze economie en werkgelegenheid.
Andere studies bewijzen duidelijk dat er een posi-
tieve correlatie is tussen werkgelegenheid en maat-
regelen die de CO2-uitstoot tegengaan. Kyoto biedt
dus wel degelijk kansen op economische groei voor
ons bedrijfsleven. Wie nu als eerste overstapt op
een koolstofarme productiewijze, zal in de nabije
toekomst een grote voorsprong verwerven.

De spreker is het eens met de heer Schuermans,
daar waar die terecht aandringt op de meest kos-
tenefficiënte maatregel. Daartoe voorziet het
Kyoto-protocol trouwens in een aantal flexibili-
teitsmechanismen. Via de joint implementation of
de clean development-mechanismen kan de uit-
stoot gedeeltelijk in Oost-Europa of in de Derde
Wereld gereduceerd worden.

De benchmarkconvenants zijn een goed instru-
ment om maatregelen te treffen in onze energie-in-
tensieve sectoren mits er concrete CO2-reductie-
doelstellingen aan gekoppeld worden. De chemi-
sche industrie kan onmogelijk zonder meer vrijge-
steld worden van verdere – in absolute termen ge-
stelde – reductiedoelstellingen. Deze sector heeft
volgens Fedichem tussen 1987 en 2000 immers
bijna 7 miljoen ton CO2 meer uitgestoten. Dat is
een stijging met 77 procent.

De heer Eloi Glorieux is dan ook verbolgen over
de recente stemmingmakerij van BASF : er is im-
mers geen sprake van een verplichte lineaire re-
ductie van 7,5 procent voor de chemische sector.
Als BASF bovendien een benchmarkconvenant
ondertekent, zitten ze ver onder de 7,5-percent-
norm. Bovendien is de spreker ervan overtuigd dat
bovenop de door onze bedrijven reeds geleverde
inspanningen nog heel wat rendabele energiebe-
sparingsmaatregelen mogelijk zijn. De grens van
wat economisch haalbaar is, is absoluut nog niet
bereikt. Bovendien probeert men binnen de Euro-

pese Unie concurrentienadelen te voorkomen via
stroomlijning van een aantal gegevenheden.

In het verleden werd vaak ten onrechte geopperd
dat het Westen alle inspanningen leverde, terwijl de
CO2-uitstoot in de Derde Wereld ongebreideld
mocht stijgen. In het Protocol is bepaald dat álle
landen inspanningen moeten leveren. Het enige
verschil is dat alleen de geïndustrialiseerde landen
gekwantificeerde reductiedoelstellingen moeten
halen. Wat volgens de heer Glorieux ook maar nor-
maal is als we de derde wereld eerlijke kansen op
welvaart en welzijn gunnen.

De ontwikkelingslanden stoten gemiddeld per jaar
en per persoon twee ton broeikasgassen uit. In de
rijke geïndustrialiseerde landen is dat twaalf ton en
in de Verenigde Staten zelfs twintig ton. De geïndu-
strialiseerde landen zijn – gesteld in termen van
historische broeikasemissies – verantwoordelijk
voor 80 procent van de CO2 in de atmosfeer, ter-
wijl die landen maar 20 procent van de wereldbe-
volking herbergen. Sinds 1950 hebben de Verenig-
de Staten cumulatief 50,7 miljard ton CO2 in de at-
mosfeer geloosd, China 15,7 miljard ton en India
4,2. Deze cijfers bewijzen volgens de heer Glorieux
dat de stelling dat de derdewereldlanden een gro-
tere inspanning moeten leveren vooraleer de geïn-
dustrialiseerde landen maatregelen nemen, ten
gronde volkomen decadent is.

Het Protocol moet niet alleen snel geratificeerd
worden, maar ook uitgevoerd. Precies daarom
moet de stabilisatiedoelstelling voor 2005 als prio-
ritair worden beschouwd. Voorts moet gestreefd
worden naar een reductie met 7,5 procent in 2010.
De verschillende gewesten en de federale overheid
moeten nauw samenwerken omdat de hogerge-
noemde federale flankerende maatregelen op het
vlak van, onder andere, ecofiscaliteit, CO2-ener-
gietaks en productbeleid absoluut noodzakelijk
zijn.

Vlaanderen dient aan te dringen op een snelle in-
voering van dergelijke maatregelen. Alle beleids-
verantwoordelijken en economische sectoren (in-
dustrie, energie, landbouw, afval, transport e.d.m.)
zijn samen verantwoordelijk voor de meest kosten-
efficiënte realisatie van de reductiedoelstellingen.
De "human made" klimaatverandering veroor-
zaakt onomkeerbare schade en moet absoluut af-
geremd worden. Kiezen voor of tegen Kyoto komt
volgens de heer Glorieux overeen met de keuze
tussen een platte belangenpolitiek en een verant-
woordelijk beleid in het belang van iedereen. De
toekomstige generaties moeten in heel de wereld
van een duurzame welvaart kunnen genieten.
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II.4.Tussenkomst van de heer Johan Weyts 

De heer Weyts is het er evidenterwijze mee eens
dat het milieu van onze planeet zo zuiver mogelijk
moet bewaard blijven. Hij vraagt zich echter af of
het Kyoto-akkoord daarvoor wel het meest opti-
male instrument is. Men mag de inhoud van het ak-
koord in elk geval niet beschouwen als het mini-
mum minimorum. De tegenstanders van het ak-
koord mag men ook niet zomaar in het verdom-
hoekje duwen. Evenmin als het opgaat de Ameri-
kaanse president Bush in deze af te schilderen als
de baarlijke duivel. Men mag van dit akkoord ook
geen symbooldossier maken, maar moet daarente-
gen nuchter tegen de feiten aankijken. De memo-
rie van toelichting bij het akkoord geeft dienaan-
gaande toe dat het klimaat een ingewikkeld geheel
is en dat wetenschappers geen duidelijk inzicht
hebben in de omvang, de tijdruimte en de impact
van klimaatveranderingen. De heer Johan Weyts
stelt dat het verband tussen de opwarming van het
klimaat en de uitstoot van de zogenaamde broei-
kasgassen derhalve onvoldoende bewezen is. In de
loop van de laatste honderd jaar hebben periodes
van stijging en daling van de temperatuur elkaar
trouwens opgevolgd. Van 1890 tot 1940 was er een
stijging, van 1940 tot 1970 een daling en vanaf 1990
is er weer een stijging.

Sedert 1990 hebben de Verenigde Staten trouwens
reeds 18 miljard dollar uitgegeven aan onderzoek
naar de klimaatwijziging, dat is meer dan Japan en
de Europese Unie samen. Wat volgens de heer
Weyts op zich al voldoende de relativiteit van som-
mige beweringen aantoont. Het voorliggende ver-
drag is daarenboven voornamelijk tot stand geko-
men onder impuls van landen die wel zeer actief
zijn, maar die geen of nauwelijks verplichtingen op
zich nemen, bijvoorbeeld China, Rusland, Oekraï-
ne, India en de economieën in transitie. De heer
Weyts beseft dat de Verenigde Staten inderdaad de
grootste vervuilers zijn, maar het is dan ook de be-
langrijkste economie ter wereld. Hij wijst er daarbij
op dat de rest van de wereld toch nog goed is voor
75 percent van de vervuiling. Het ontbreekt het
verdrag dus niet alleen aan een soliede weten-
schappelijke onderbouw, het gaat ook om een bij-
zonder onevenwichtig verdrag : de meeste landen
nemen immers geen verplichtingen op zich en men
heeft in globo ook niet voorzien in sancties. Om
het wat lapidair te stellen, zou men dus kunnen
zeggen dat in Marrakech overeenstemming werd
bereikt tussen enerzijds een groep van landen die
toch geen verplichtingen aangingen enerzijds en
een groep van landen wier engagementen sowieso
toch niet afdwingbaar zijn anderzijds.

De effectiviteit en de efficiëntie van het akkoord is
dus zeer twijfelachtig. Zonder die beperkingen had
men in Marrakech echter helemaal geen akkoord
kunnen bereiken. De bewering dat dit akkoord
niet zal leiden tot een vervalsing van de concurren-
tiepositie vindt de heer Weyts daarenboven uiter-
mate hypocriet. Veel chemische bedrijven zullen
delokaliseren naar landen waar geen normen van
toepassing zijn. De ideale situatie zou volgens het
verdrag een reductie inhouden tot een niveau van
gemiddeld vijf procent onder het niveau van 1990
in de periode van 2008 tot 2012. De Europese Unie
heeft die doelstelling opgedreven tot acht percent,
waarvan het Belgische aandeel 7,5 percent zou be-
dragen, en dat alles zou men liefst ook nog ver-
vroegd willen realiseren.

Hij denkt ook dat het akkoord nooit in werking zal
treden. Daarvoor moet het geratificeerd worden
door 55 landen, die samen 55 percent van alle ver-
vuiling vertegenwoordigen. Hij meent dat men er-
voor moet zorgen dat iedereen aan een degelijke
internationale regeling kan participeren. Hij is ook
van oordeel dat een dergelijk akkoord moet geba-
seerd zijn op een wetenschappelijke studie waar-
over geen discussie meer mogelijk is.

Minister Dua meent dat de heer Weyts de tekst van
de memorie van toelichting toch wat selectief heeft
gelezen. Daar staat namelijk ook dat de bestaande
kennis hoe dan ook volstaat om in te zien welke
dramatische impact een klimaatwijziging kan heb-
ben. Ze verwijst ook naar een nieuw internationaal
rapport dat naar aanleiding van de top in Marra-
kech is uitgebracht en dat bezorgd werd aan alle
politici die met het onderwerp bezig zijn. De we-
tenschappelijke wereld sluit zich bijna unaniem
aan bij de inhoud van dat rapport.

De heer Weyts twijfelt er niet aan dat alle groene
wetenschappers die mening zijn toegedaan. Zo
stelt hij vast dat in de inleiding boudweg gepo-
neerd wordt dat het gemiddelde zeeniveau in 2100
met 15 tot 95 centimeter zal zijn toegenomen. Hij
meent dat daarvoor geen enkele reële wetenschap-
pelijke verantwoording bestaat. Als parlementslid
acht de heer Weyts het dan ook zijn plicht om der-
gelijke lacunes aan te kaarten.

Hoewel hij ervan overtuigd is dat het Kyoto-ak-
koord geen goed instrument is, zal hij er vanuit een
“baat het niet, schaadt het niet”-houding toch niet
tegen stemmen. Daarom verklaart de heer Weyts
zich bij de stemming te zullen onthouden.
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II.5.Tussenkomst van de heer Jacques Laverge 

Wat de heer Laverge vooral verontrust, is het feit
dat men de instemming van het Vlaams Parlement
vraagt voor het Kyoto-protocol zonder goed de ef-
fecten ervan te kennen. De minister verwijst im-
mers zelf naar de Taskforce Klimaatbeleid Vlaan-
deren, die zal moeten uitmaken wat de gevolgen
van het akkoord zijn en welke maatregelen er pre-
cies moeten worden genomen. Het is toch een
beetje de omgekeerde wereld dat men eerst de ra-
tificatie van een akkoord benaarstigt, om pas ach-
teraf na te gaan welke maatregelen nodig zullen
zijn om het akkoord in kwestie ten uitvoer te leg-
gen. Voor de heer Laverge is het dan ook duidelijk
dat het minstens voorzichtiger ware geweest om de
omgekeerde weg te volgen.

Hij meent ook dat er in België een specifieke situ-
atie bestaat. Er is nog geen verdeling gemaakt tus-
sen Vlaanderen en Wallonië. Nochtans spelen inza-
ke luchtvervuiling wellicht andere invloeden en ac-
toren een rol in de onderscheiden landsdelen. Ver-
moedelijk zullen daarom ook de actieprogramma’s
van de gewesten van elkaar verschillen.

De heer Laverge meent dat, wat men dienaangaan-
de ook moge beweren, de effecten van de opwar-
ming van de atmosfeer op wereldniveau eigenlijk
nog steeds niet precies gekend of bepaald zijn. Dat
de – onomstotelijk bestaande – vervuiling van de
lucht een impact kan hebben op de gezondheid, is
volgens hem dan ook belangrijker dan de, al bij al
nog steeds hypothetische, opwarming van de aarde.

De heer Laverge merkt daarna op dat men de kop-
peling met het wereldgegeven niet uit het oog mag
verliezen. Het is zinloos dat de Westerse wereld
zware inspanningen doet als dat niet gepaard gaat
met een vermindering van de toename van vervui-
ling in de rest van de wereld. Als de Derde Wereld
zich niet engageert om bij zijn groei de uitstoot te
beperken, dan is de situatie uitzichtloos, en komt
het erop neer dat men “dweilt met de kraan open”.
Hij verwijst dienaangaande naar een recent televi-
sie-interview met de heer Cohn-Bendit (toch niet
bepaald een conservatief) die stelt dat de wereld
gedoemd is te verdwijnen als Azië, Afrika en Zuid-
Amerika dezelfde economische expansie kennen
als de Westerse wereld. Wat vanzelfsprekend ook
niet betekent dat die landen dan maar geen econo-
mische groei zouden moeten kennen. Deze kwestie
is té weinig aan bod gekomen in het hele Kyoto-
onderhandelingsproces.

Er zijn op Belgisch niveau daarenboven flink wat
problemen bij het vaststellen van de exacte om-

vang van het fenomeen van de uitstoot van broei-
kasgassen, en bij het vaststellen van de verant-
woordelijkheid van de verschillende actoren daar-
in. De cijfers, die minister Dua heeft geciteerd over
de participatie van die diverse actoren in het ver-
vuilingproces, tonen aan dat de elektriciteitsprodu-
centen verantwoordelijk zijn voor 22 percent van
de vervuiling ; het verkeer voor ongeveer 15 per-
cent ; de verwarming van gebouwen en het elektri-
citeitsgebruik van gezinnen voor ongeveer 19 per-
cent ; industrie voor ongeveer 34 percent en de
landbouw voor 10 percent. Als men daar echter
enigszins op doorgaat, komt men volgens de heer
Laverge echter al vrij snel tot een heel andere ver-
deelsleutel. Als men de uitstoot van de elektrici-
teitscentrales immers verdeelt volgens het ver-
bruik, dan zou het aandeel van de huishoudens
enorm toenemen aangezien die zelfs grotere ge-
bruikers van energie zijn dan de industrie.

Huishoudens en verkeer zouden dan het grootste
probleem in Vlaanderen worden. Uitsluitend ver-
wijzen naar de industrie en de bedrijven is een een-
zijdige benadering. Men dient de inspanningen te
verdelen naargelang de echte vervuilers. Voorts
wijst hij erop dat men rekening dient te houden
met het effect van de – toch al min of meer in het
federale regeerakkoord voorziene – sluiting van de
nucleaire elektriciteitscentrales. Dat zal onvermij-
delijk leiden tot een verdubbeling van de uitstoot,
wat een zeer zware handicap vormt om de 7,5 per-
cent te bereiken.

Als men het Kyoto-protocol uitvoert, bestaat daar-
enboven het reële risico op een daling van het BNP
met 1,5 percent. Dat zal een heel groot effect heb-
ben op het inkomen van de overheid en van de
burgers, op de sociale herverdeling, op de staats-
schuld en op de groei van welzijn en welvaart in
het algemeen. Men moet daarover eerlijk zijn en
dat ook onverbloemd durven zeggen aan de bur-
ger. Men kan aan de ene kant niet allerlei zaken
beloven en aan de andere kant zware engagemen-
ten nemen.

De heer Laverge kijkt dan ook uit naar de resulta-
ten van de taskforce om te vernemen wat precies
de effecten zijn en welke sectoren zullen moeten
inleveren. Het is belangrijk om een goed overzicht
te hebben zodat de inspanningen om de vooropge-
stelde doelstellingen te bereiken eerlijk verdeeld
kunnen worden.

Gelet op de potentiële gevolgen voor de hele
Vlaamse gemeenschap is het Kyoto-protocol onge-
twijfeld een van de belangrijkste verdragen die het
Vlaams Parlement ooit zal goedkeuren. Daarom is
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hij voorstander van het organiseren van een hoor-
zitting over de gevolgen van het protocol, de verde-
ling van de inspanningen en diverse andere aspec-
ten van deze problematiek. Het bedrijfsleven,
zowel als de vorige en de huidige regering hebben
– wat men dienaangaande ook moge beweren – al
heel wat gepresteerd op milieuvlak. Op het vlak
van milieu-inspanningen behoren we zelfs tot de
voorlopers in Europa. Dat de bevolking en de in-
dustrie in Vlaanderen op een kleine oppervlakte
gevestigd zijn, heeft een groot effect op het milieu.
De uit de reductiedoelstellingen voortvloeiende
belasting is in Vlaanderen dan ook veel zwaarder
dan in veel andere landen die geen dergelijke
compacte structuur hebben.

Men moet realistisch zijn. Er moeten ongetwijfeld
een aantal maatregelen genomen worden, maar die
moeten dan wel eerlijk verdeeld en op de juiste
plaats genomen worden, rekening houdend met
zowel sociaal-economische als milieuaspecten.

Voorts wordt er volgens de heer Laverge qua ener-
giegebruik en productieprocessen nog te weinig
aandacht besteed aan research en ontwikkeling
van alternatieven om uitstoot te besparen. Dit
ware nochtans veel constructiever dan de louter
sanctionerende piste die tot op heden gevolgd
wordt. Het is belangrijk dat de minister daartoe de
aanzet geeft. Die processen zijn in het bedrijfsleven
al begonnen en moeten verder geactiveerd worden.
Het bedrijfsleven is zich ervan bewust dat inspan-
ningen nodig zijn en levert dergelijke inspanningen
dan ook. De burger moet evenwel ook een inspan-
ning doen. Die is zich minder bewust van de ener-
gieverspilling. Men is zich er niet van bewust dat
een verkeerd energiegebruik zo’n zware gevolgen
op het milieu heeft. Daarom vraagt de heer Laver-
ge dat de burger bewuster gemaakt wordt van het
feit dat hij verantwoordelijk is voor bijna 40 pro-
cent van de vervuiling. Tevens moet men een aantal
initiatieven nemen om ook bij de gewone burger
een efficiënt energiegebruik te stimuleren.

Volgens de heer Laverge moet het energiegebruik
van de gezinnen dus heel wat strikter opgevolgd
worden. Hij pleit ook voor een aanzienlijke inves-
teringsaftrek voor grote inspanningen vanwege de
industrie.

Voorts merkt de heer Laverge op dat het probleem
van het terugdringen van de uitstoot van het ver-
keer waarschijnlijk nog moeilijker zal liggen. De
diverse pogingen van de overheid om het openbaar
vervoer te stimuleren blijken vooralsnog weinig
succesvol voor het milieu : wegens het groeiend in-
dividualisme neemt het individuele personenver-

voer zelfs nog steeds toe. Vraag is hoe het verkeer
onder controle moet gehouden worden : door een
belasting op het aantal gereden kilometer of op
vervuilende auto’s ? Het individueel vervoer zal
hoe dan ook moeten bestraft worden als men de
vooropgestelde reductiedoelstellingen zelfs maar
bij benadering wil halen. En dit dreigt bepaald
pijnlijk over te komen bij de bevolking.

De heer Laverge herhaalt tenslotte dat hij een en
ander eerder bekijkt als een volksgezondheids- dan
als een louter milieuprobleem. Hij vraagt dat
Vlaanderen juist zou gepositioneerd worden bin-
nen het Belgische verband. Ook moet onderzocht
worden welke sectoren en groepen precies moeten
aangepakt worden, zonder daarbij al te erg te
raken aan ons economisch model en aan onze wel-
vaart en welzijn.

II.6. Tussenkomst van mevrouw Marleen Van den
Eynde

Mevrouw Marleen Van den Eynde stelt dat haar
fractie uiteraard geen bezwaar heeft tegen een ver-
mindering van de CO2-uitstoot. Wel heeft ze be-
denkingen bij de burdensharing op Belgisch
niveau : hoe zit het met de verdeling tussen Vlaan-
deren en Wallonië ? Volgens mevrouw Van den
Eynde heeft Vlaanderen immers al veel meer in-
spanningen gedaan voor het milieu, terwijl Wallo-
nië en Brussel de normen veel minder stringent na-
leven. Volgens mevrouw Van den Eynde zal de ver-
deelsleutel dan ook zeer belangrijk zijn in de on-
derhandelingen, en dit zowel naar de gewesten als
naar de sectoren en de bedrijven toe.

Ze vindt het in deze context ook logisch dat de
voornamelijk in Vlaanderen gevestigde petroche-
mische sector – overigens de grootste in heel Euro-
pa – zich geviseerd voelt. Die sector vreest een eco-
nomische terugval door het Kyoto-protocol. Hoe-
wel deze sector al heel veel inspanningen geleverd
heeft, wordt hij toch geconfronteerd met een stij-
ging van de CO2-uitstoot, ten gevolge van de enor-
me productiviteitsstijging die hij over de jongste
jaren gerealiseerd heeft.

Het Vlaams Blok heeft ook vraagtekens bij de in-
ternationale emissiehandel. De inspanningen die
we hier ter plekke reeds leveren moeten hier ook
merkbaar zijn. Daarom staat het Vlaams Blok niet
achter de stelling dat het quotum van Vlaanderen
mag verminderd worden als Vlaanderen investeert
in ontwikkelingslanden. Dat zou immers kunnen
leiden tot een economische vlucht vanuit Vlaande-
ren naar ontwikkelingslanden of landen die het
Kyoto-protocol niet hebben ondertekend.
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Minister Van Mechelen heeft enkele maanden ge-
leden (toen hij nog bevoegd was voor Economie)
aangekondigd dat hij studies besteld had over de
economische gevolgen van een en ander. Mevrouw
Van de Eynde wil graag weten hoe ver het daar
mee staat en of het parlement over de resultaten
ervan kan beschikken.

Voorts pleit mevrouw Van den Eynde voor een po-
sitief milieubeleid. Door zelf initiatieven te nemen
kan de overheid de burger motiveren. Enkele
maanden geleden heeft mevrouw Van den Eynde
in de Commissie voor Leefmilieu, Natuurbehoud
en Ruimtelijke Ordening een voorstel van resolu-
tie ingediend over de negatieve gevolgen van de
CO2-uitstoot voor het broeikaseffect. Dit voorstel
is inmiddels verwezen naar de Commissie voor
Openbare Werken, Mobiliteit en Energie maar is
er nog altijd niet besproken. Het pleitte ervoor te
onderzoeken wat de mogelijkheden zijn om de
CO2 terug te dringen of te recupereren. Voor er af-
gebouwd wordt (met alle economische consequen-
ties vandien) moet er volgens mevrouw Van den
Eynde immers eerst naar alternatieven worden ge-
zocht. De zogenaamde putten (“sinks”) zijn in dat
verband zeer belangrijk.

II.7.Tussenkomst van mevrouw Isabel Vertriest 

Voor mevrouw Isabel Vertriest vormt het Kyoto-
protocol in zekere zin een wat atypisch milieuver-
drag, omdat het in wezen handelt over een kwanti-
teitsprobleem : niet de CO2-uitstoot op zich is een
probleem, wel de hoeveelheid ervan. Een pro-
bleemtype waarmee we in de toekomst ongetwij-
feld meer en meer geconfronteerd zullen worden.
Het is belangrijk om alle sectoren, maar toch voor-
al ook de burgers, daar bewust van te maken. Bin-
nen de wetenschappelijke wereld is de broeikas-
problematiek in elk geval reeds een uitgemaakte
zaak. Het heeft dan ook geen zin om die discussie
hier opnieuw te openen. In Nederland tekent de
Wetenschappelijke Raad nu trouwens al scenario’s
uit qua diverse effecten van de klimaatverandering
op het waterbeheersingssysteem. Ook voor de
Noordzee zal er immers een stijging van de water-
spiegel volgen. Voorzichtigheidshalve zou ook
Vlaanderen al dergelijk beleidsvoorbereidend
werk moeten doen.

De CO2-uitstoot is ook een wereldprobleem. Om
de verantwoordelijkheden correct te verdelen is
een CO2-energietaks dan ook noodzakelijk : wie
CO2 uitstoot, moet betalen. Mevrouw Vertriest er-
kent dat dat voor een aantal sectoren problemen
kan opleveren. Die taks alleen is trouwens onvol-

doende : er zal veel meer moeten gebeuren. Me-
vrouw Vertriest wijst in dat verband op een in
Davos voorgesteld rapport, waaruit blijkt dat Bel-
gië terzake nog niet al te veel inspanningen gedaan
heeft. In een rangorde van staten kwamen we zelfs
maar op de negenentachtigste plaats. Problema-
tisch is ook dat ons land niet alleen zeer dichtbe-
volkt is, maar ook dat we zeer versnipperd wonen,
hetgeen aanleiding geeft tot een zeer hoge mobili-
teitsdruk. In dat opzicht verschilt Vlaanderen ook
fundamenteel van een aantal andere dichtbevolkte
regio’s.

Wat de verdeling over de sectoren betreft, is de be-
volking, volgens de cijfers waarover mevrouw Ver-
triest beschikt, verantwoordelijk voor 17 percent
van de CO2-uitstoot, de industrie voor 27 percent,
de energie voor 28 percent, de landbouw voor 3
percent en het vervoer en transport voor 19 per-
cent. Volgens mevrouw Vertriest is vervoer en
transport – en dan vooral het vrachtwagenvervoer
– een zeer snel groeiende sector inzake uitstoot
van broeikasgas. Dat is voor haar cruciaal.

Mevrouw Vertriest zegt dat uit de cijfers over de
groei van de laatste 10 jaar blijkt dat de sector van
het vervoer en het transport verantwoordelijk is
voor de grootste toename (plus 26 percent) van de
uitstoot van broeikasgassen. Op de tweede plaats
komt de uitstoot van de industrie, die stijgt met 19
percent. De uitstoot van de bevolking gaat omhoog
met 8 percent. De energiesector is goed voor een
stijging met slechts 3 percent. Deze laatste sector
heeft dan ook al een aantal maatregelen genomen.
Eén van de grootste stijgingen is er in de sector van
handel en diensten, namelijk 23 percent. Het is
noodzakelijk om deze cijfers als basis van de dis-
cussie te gebruiken. De huishoudens zullen de uit-
stoot inderdaad moeten beperken, maar ook de an-
dere sectoren moeten minder uitstoten om de doel-
stellingen van Kyoto te bereiken.

Onderzoek en ontwikkeling zijn ongetwijfeld be-
langrijk, maar rationeel energiegebruik blijft hoe
dan ook een cruciaal punt om de Kyoto-doelstellin-
gen te realiseren. Dienaangaande wijst mevrouw
Vertriest erop dat de enige plaats op aarde, die
zichtbaar is van op de maan, nog steeds België is.
Door minder te verlichten, kan er reeds aanzienlij-
ke bespaard worden.

Er is veel over de "sinks" gediscussieerd. Oceanen
en bossen zijn belangrijke – tijdelijke – vastleggers
van CO2. Daarom kan bosbehoud en -uitbreiding
een bijdrage leveren, maar de uitstoot moet nog al-
tijd verminderen.

15 Stuk 839 (2001-2002) – Nr. 2



II.8.Discussie over het inwinnen van aanvullende
informatie 

De commissievoorzitter legt na het afsluiten van de
diverse inhoudelijke tussenkomsten aan de com-
missie de vraag van de heer Jacques Laverge voor
om, specifiek voor wat de Vlaams/Belgische con-
text betreft, via een of meerdere hoorzittingen na-
dere inlichtingen in te winnen over de omvang van
de aan te gane engagementen en over de socio-
economische impact van die engagementen.

De heer Jacques Timmermans beaamt dat er inder-
daad nog heel wat onduidelijkheid bestaat over de
invloed van de te nemen reductie-engagementen
op de economie van het Vlaamse Gewest. Dit bete-
kent echter niet dat de kerndoelstelling van het
verdrag hier ter discussie staat. Waarbij hij er ook
op wijst dat de inhoud van het verdrag sowieso niet
kan gewijzigd worden. Hij herhaalt zijn standpunt
dat er een klimaatplan moet komen om stapsgewijs
die reductiedoelstelling te realiseren. Vanuit het
oogpunt van de collegialiteit wil hij zich – ondanks
de beperkte meerwaarde ervan – niet verzetten
tegen een eventuele korte hoorzitting voorafgaan-
delijk aan de ratificatie, maar hij vindt het ander-
zijds toch stukken zinvoller om uitgebreide hoor-
zittingen te houden na de goedkeuring van het ver-
drag, d.w.z. ergens in februari-maart van dit jaar.
Dan kunnen de verschillende invalshoeken in ex-
tenso belicht worden en kunnen alle relevante ac-
toren hun zeg doen. De regering dient daarenbo-
ven het engagement aan te gaan om, vooraleer het
klimaatplan als Vlaams standpunt naar voor te
schuiven op de nationale onderhandelingen, eerst
de mening te vragen van de bevoegde commissie.

In het licht van de diverse twijfels en vraagpunten
die door meerdere sprekers werden geuit, acht de
heer Schuermans het niet goed om na pas de goed-
keuring van het ontwerp een hoorzitting te organi-
seren. Zulks ware immers mosterd na de maaltijd.
Een en ander kan zijns inziens trouwens ook vrij
snel gaan, zodat de Europese deadlines niet in het
gedrang hoeven te komen.

De heer Glorieux wil liever vandaag over dit be-
langrijk verdrag – waarover toch in ruime mate
consensus bestaat – stemmen en nadien de concre-
te uitwerking ervan diepgaand analyseren. Aan het
verdrag zelf kan immers niets gewijzigd worden. In
hoorzittingen met diverse experten kan de concre-
te uitwerking sector per sector bekeken worden.
Dan zullen ook de verschillende klimaatplannen
van de gewesten en de werkzaamheden van de
taskforce bekend zijn.

De heer Van Overmeire begrijpt niet waarom de
minister plots zo’n haast wil maken met de goed-
keuring van dit verdrag. Uit de door haar zelf ter
beschikking gestelde lijst met de stand van zaken
in de verschillende EU-lidstaten blijkt immers dat
Vlaanderen meer dan op schema is. Er is dan ook
geen enkele valabele reden om geen nadere weten-
schappelijke informatie en verduidelijking in te
winnen bij een aantal specialisten. Immers, hoe
meer mensen overtuigd geraken, hoe beter.

De voorzitter vindt het belangrijk de vooropgestel-
de timing te respecteren. Een internationaal ver-
drag en trouwens ook een samenwerkingsakkoord
tussen deelstaten kan door de behandelende parle-
menten niet gewijzigd worden, maar enkel al dan
niet aangenomen worden. Als tussenoplossing stelt
hij dan ook voor om eventueel op 17 januari 2002
gedurende maximaal een halve dag een hoorzitting
te organiseren over de macro-economische impli-
caties van dit verdrag (over de doelstellingen be-
staat immers een vrij ruime consensus). Na de rati-
ficatie kan dan – in deze of een andere commissie –
de discussie ten gronde over de uitwerking van een
en ander gevoerd worden.

Minister Dua vindt het zinvol om een beperkt aan-
tal mensen uit te nodigen om specifiek over het
raamverdrag van Kyoto te praten. Er is bijvoor-
beeld een Belgische ambtenaar bij de Europese
Commissie die de sociaal-economische gevolgen
ongetwijfeld het best kan inschatten. Zij dringt
echter wel aan op een stemming op de dag van de
hoorzitting of ten laatste de dag erna, zodat er zo
mogelijk einde januari nog over gestemd kan wor-
den in plenaire vergadering. Vlaanderen moet er
zich toch voor hoeden om al te veel vertraging op
te lopen. Het federale niveau is immers al met alles
rond, evenals het Brusselse Hoofdstedelijke Ge-
west. En ook het Waalse Gewest streeft ernaar om
de zaak in januari af te ronden.

De heer Laverge weet dat, aangezien het hier om
een verdrag gaat, de rol van het parlement beperkt
is tot het al dan niet aannemen van dit ontwerp. Hij
vindt echter dat een evaluatie van de gevolgen en
de manier waarop men de doelstelling wil bereiken
grondig moet gebeuren en dat een korte hoorzit-
ting dus weinig zin heeft. Hij ziet meer in de piste
die door de heer Timmermans werd naar voor ge-
bracht. Op die manier kan men ook beter op sche-
ma blijven, en zal de goedkeuring van dit ontwerp
ook geen invloed uitoefenen op de verdeling van
het uitstootpercentage tussen de gewesten.

De voorzitter laat dienaangaande opmerken dat
niets belet dat het kabinet van de minister onder-
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tussen – in het licht van de plenaire vergadering
waarop het verdrag definitief moet goedgekeurd
worden – nog bijkomende documentatie ter be-
schikking stelt van de commissieleden.

Mevrouw Merckx-Van Goey vindt die werkwijze
niet voldoende. Zij pleit voor het organiseren van
een hoorzitting, voorafgaand aan de parlementaire
goedkeuring. In een motie n.a.v. een interpellatie
van de heer Glorieux over het Kyoto-gegeven – die
al dateert van medio 2001 – werd al vruchteloos
naar dergelijke documentatie gevraagd. De vraag
naar aanvullende documentatie bestaat dus al lang.
Bovendien leerden de klimaatdebatten van de
SERV dat die adviesraad over heel wat expertise
terzake beschikt. Ook de MiNa-Raad kan onge-
twijfeld interessante documenten verstrekken.

De heer Timmermans blijft bij zijn eerste voorstel :
ratificatie en uitvoering (d.w.z. inhoudelijke invul-
ling) loskoppelen. Als de commissie het ontwerp
vandaag aanneemt, kan men richting regering nog
altijd de nodige nuances aanbrengen tijdens de ple-
naire vergadering op grond van de documentatie
die alsnog is verkregen.

Het is overigens echt onmogelijk om nu nog een
gemeenschappelijke commissievergadering met de
Commissie Leefmilieu te organiseren. De agenda's
zitten meer dan vol. De energie van de parlements-
leden kan beter geïnvesteerd worden in de daad-
werkelijke uitvoering op die domeinen waarvoor
Vlaanderen bevoegd is. De commissies kunnen
beter daaraan werken.

De heer Glorieux sluit zich daarbij aan. Het feit
dat mevrouw Merckx-Van Goey zijn motie als ar-
gument hanteert, verwondert hem. Zij diende im-
mers op diezelfde dag zelf een motie in, samen met
de heer Schuermans. Daarin pleitten de indieners
voor een ratificatie voor 1 juli 2001 én voor een
Vlaamse reductiedoelstelling van 7,5 procent.

De heer Sarens meent dat goedkeuring en ratifica-
tie in elk geval doorgang moeten vinden en dat dit
in genendele belet dat men tegelijk ook de uitvoe-
ring grondig gaat voorbereiden.

De voorzitter stelt vast dat er een voldoende con-
sensus bestaat binnen de commissie over de verde-
re werkwijze. Er zal vanuit de regering met bekwa-
me spoed – en in elk geval ruim voor de plenaire
behandeling van deze kwestie – bijkomende rele-
vante informatie worden verzameld en bezorgd
aan de leden van de drie betrokken commissies. De
eigenlijke goedkeuring van het ontwerp van de-
creet kan vandaag reeds doorgang vinden. Het im-

plementatieproces zal echter ten volle aan de par-
lementaire controle worden onderworpen, en dit in
gezamenlijk overleg tussen de commissies die van-
daag aan de werkzaamheden deelnemen.

III. ANTWOORDEN VAN DE MINISTER 

– Informeren van het parlement

Minister Dua verklaart het bijzonder op prijs te
kunnen stellen dat zoveel leden duidelijk toe-
komstgerichte vragen hebben gesteld. Haar ant-
woorden zullen noodzakelijkerwijze dan ook een
hoog beloftegehalte moeten hebben. Zo belooft ze
in elk geval het Vlaams Parlement ten spoedigste
te zullen informeren wanneer het Vlaamse en het
federale klimaatbeleidsplan klaar zijn.

– Verdeling over de gewesten

De voltooiing van die plannen wordt echter danig
bemoeilijkt door de discussie over de verdeling van
de reductielast tussen de gewesten. Het vergt trou-
wens al enorme inspanningen om aan degelijk ver-
gelijkbaar cijfermateriaal te komen. Zonder die ge-
gevens is burdensharing nochtans onmogelijk. Het
overleg belooft dus nog lastig te worden.

– Ecofiscaliteit

De minister bevestigt verder dat de voltallige Eu-
ropese ministerraad Leefmilieu van 12 december
2001 het principe heeft aanvaard om – inzake ener-
gie – ook fiscale maatregelen in te zetten met het
oog op het realiseren van de reductiedoelstelling.
Het klopt overigens dat de Nederlandse minister
van Verkeer, Ruimtelijke Ordening en Milieu, de
heer Jan Pronk, een faciliterende rol speelde, in het
bijzonder ten aanzien van derde landen.

– Convenants

Convenants komen er zeker, maar minister Dua
vindt wel dat men dat instrument in het juiste per-
spectief moet zien. Het kan niet de bedoeling zijn
om bepaalde industrietakken helemaal vrij te stel-
len. Door middel van benchmarking moet achter-
haald worden welke inspanningen al gedaan wor-
den en wat nog meer mogelijk is. Voor sommige in-
dustrietakken en voor een aantal milieuproblemen
behoort Vlaanderen inderdaad tot de beste leerlin-
gen van de klas, daarin heeft de heer Laverge ge-
lijk, maar voor andere aspecten bengelt Vlaande-
ren dan weer veeleer aan de staart. Men doet het al
bij al dus redelijk goed, maar het jaarlijkse milieu-
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rapport leert ons ook dat er wel degelijk nog een
lange weg valt af te leggen.

– Uitstap uit de nucleaire energie

De minister merkt terzake ook op dat de uitstap
uit de kernenergie op langere termijn geheel moet
gecompenseerd worden door de verhoging van de
energie-efficiëntie van de elektriciteitscentrales en
door het opleggen of stimuleren van energiebespa-
ring in de industrie en de huishoudens. De CO2-
productie mag door dat uitstapscenario dus zeker
niet stijgen.

– Compromiskarakter van het akkoord

Het resultaat van die vele onderhandelingen is –
zoals de heer Glorieux terecht opmerkte – inder-
daad een compromis, maar volgens de minister dan
wel een niet-onverdienstelijk compromis. Dat heeft
immers toegelaten een groot aantal landen op één
lijn te krijgen, en dat is belangrijk.

– Betekenis van het Kyoto-proces voor de Derde
Wereld

Wat de positie van de Derde Wereld betreft,
spreekt het voor zich dat ook daar zoveel mogelijk
gestreefd dient te worden naar energie-efficiënte
economische groei. De joint implementation zou
daarvoor moeten zorgen. Minister Dua is ervan
overtuigd dat niemand binnen dit parlement de
derdewereldlanden hun kansen op economische
groei wil ontzeggen. Maar het voorstellen alsof ze
inzake de broeikasproblematiek een absolute vrij-
brief krijgen is al evenzeer bezijden de waarheid.

– Wetenschappelijke gefundeerdheid van het
Kyoto-protocol

Minister Dua meent verder dat de politiek zich
best niet zou mengen in puur wetenschappelijke
discussies, maar anderzijds moeten politici natuur-
lijk wel een beleid voeren dat gebaseerd is op een
gedegen wetenschappelijke onderbouw. In dat op-
zicht belooft ze de commissie het "third assessment
report" te zullen bezorgen dat het uiterst deskundi-
ge IPCC (het "Intergovernmental Panel on Clima-
te Change") naar aanleiding van de besprekingen
in Marrakech heeft uitgebracht. Dat dit rapport de
basis heeft gevormd voor de genoemde besprekin-
gen, toont volgens de minister afdoende aan dat er
grote eensgezindheid bestaat over de meest recen-
te gegevens m.b.t. de impact van het broeikaseffect
op de klimaatverandering, zoals die werden verza-

meld door de meest gerenommeerde klimaatdes-
kundigen.

– Het voorzorgsprincipe

De minister wijst erop dat er naast de zuiver we-
tenschappelijke gegevens ook nog zoiets als het
voorzorgprincipe is. Als 95 percent van de weten-
schappers van mening is dat de situatie kritiek is,
terwijl 5 percent een andere mening is toegedaan,
dicteert dit voorzorgprincipe dat er zou rekening
gehouden worden met de mening van die 95 per-
cent.

– Omvang en betekenis van de engagementen van
de geïndustrialiseerde wereld

De minister erkent verder dat het inderdaad nog
onduidelijk is welke inspanningen de Verenigde
Staten zullen leveren. Maar los daarvan heeft de
Europese Unie sowieso wel degelijk het engage-
ment op zich genomen om de afspraken die in
Kyoto werden gemaakt, concreet in de praktijk te
brengen op de diverse relevante beleidsdomeinen.
In dat opzicht hoeven we dus niet onmiddellijk be-
ducht te zijn voor concurrentievervalsende effecten
voor onze industrie. Die industrie bereidt zich on-
dertussen trouwens al volop voor op de uitvoering
van het Kyoto-protocol.

– De problematiek van de "sinks"

Minister Dua gaat vervolgens in op de pertinente
vragen over koolstofsinks. Vooreerst moge het
daarbij duidelijk zijn dat dergelijke sinks in de Bel-
gische context geen oplossing kunnen bieden.
Daarenboven kunnen die sinks – zelfs op mondiaal
niveau – ook nooit gezien worden als een oplossing
ten gronde voor de emissieproblematiek. Zij wijst
er terzake op dat een bos misschien wel een tijde-
lijk reservoir is voor CO2-gassen, maar deze gassen
worden niet verwerkt. Zij komen met andere
woorden op een bepaald ogenblik onvermijdelijk
weer vrij. Wel verklaart ze bereid te zijn om, daar
waar zulks zinvol is, de inspanningen voor herbe-
bossing te zullen steunen. Zo wil ze, onder meer in
Brazilië, best meewerken aan de bescherming en
uitbreiding van het regenwoud als onderdeel van
het Vlaamse Kyoto-engagement. Maar het moge
duidelijk zijn dat het volplanten van de aarde met
eucalyptusbossen zeker ook niet dé oplossing voor
deze problematiek is. De sinks waren ten gronde
m.a.w. vooral een mechanisme dat tijdens de on-
derhandelingen werd gehanteerd om een aantal
belangrijke landen aan boord te houden.
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– VITO-studie

Minister Dua deelt ten slotte mee dat de bij de
VITO gevraagde studie, specifiek gaat over de cij-
fergegevens die als basis zullen moeten dienen om
te bepalen wie welke inspanningen moet leveren.
Deze studie zou voor het zomerreces klaar moeten
zijn. De minister spreekt daarbij de hoop uit dat
deze studie de vorm zal krijgen van modellen,
waarin verschillende scenario’s kunnen worden in-
geschreven. De manier waarop de emissierechten-
verhandeling georganiseerd zal worden zal immers
een sterke impact hebben op de met de Kyoto-
doelstellingen verbonden maatschappelijke kost.
Zij wijst er daarnaast ook op dat zowel minister-
president Dewael als premier Verhofstadt deze
problematiek zeker als een prioriteit beschouwen
en behandelen. Zo ligt het ook in de bedoeling om
een paragraaf van de conclusies van de komende
Top van Laken te wijden aan de leefmilieuproble-
matiek.

– Intern-Belgische discussies

Op de vraag van de heer Karim Van Overmeire
wat het standpunt van de minister is inzake de ver-
deling van de inspanningen tussen Vlaanderen en
Wallonië, antwoordt de minister hem dat bij de
eerste vergaderingen duidelijk werd dat de gewes-
ten niet-vergelijkbare cijfers hanteren. Aan dit pro-
bleem probeert men momenteel te remediëren. Zij
is van mening dat vervolgens op basis van objectie-
ve criteria moet worden nagegaan wat elke regio al
heeft gedaan, wat hij zou kunnen doen en wat hij
nog zal moeten doen. Ze herhaalt dat dit zeker
geen gemakkelijk debat zal worden, maar bevestigt
dat er in elk geval een – lineaire dan wel niet-line-
aire – verdeling zal komen. Op basis van het princi-
pe van gelijkwaardige inspanningen denkt ze dat
die verdeling zal worden geregeld op basis van een
samenwerkingsakkoord tussen de federale over-
heid en de drie gewesten.

IV. STEMMINGEN

IV.1.Artikelsgewijze stemming 

Artikel 1

Ter stemming gelegd wordt het eerste artikel van
het ontwerp van decreet aangenomen met negen
stemmen, bij vier onthoudingen.

Artikel 2

Ter stemming gelegd wordt daarna ook het tweede
artikel van het ontwerp van decreet aangenomen
met negen stemmen bij vier onthoudingen.

IV.2. Stemming over het geheel 

In zijn geheel ter stemming gelegd wordt het ont-
werp van decreet houdende instemming met het
protocol van Kyoto bij het raamverdrag van de
Verenigde Naties inzake klimaatverandering, en
met de bijlagen A en B, opgemaakt te Kyoto op 11
december 1997 ten slotte eveneens aangenomen
met negen stemmen, bij vier onthoudingen.

De verslaggever, De voorzitter,

Jacques LAVERGE Luc VAN DEN BRANDE
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BIJLAGE

Stand van ratificatie van het Kyoto-protocol in de lidstaten van de Europese Unie

(toestand medio december 2001)
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Working document ENV/01/109

WORKING DOCUMENT 

Subject : State of Member States ratification  

Please find attached a brief internal summary of the present state of the national ratification-procedures 

relating to the Kyoto Protocol, as indicated by delegations during the Working Party on International 

Environment Issue (Climate Change) on 21 November 2001 and in subsequent notes to the General 

Secretariat received up to today's date. 
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State of Member State preparations for the ratification of the Kyoto Protocol 

A: Cabinet decision anticipated in January 2002; parliamentary decision expected in April/May 2002. 

B: Approval already given by the Federal Parliament and Brussel's Regional Parliament. Approval by the 

Flemish and Walloon Regional Parliaments expected in early 2002. 

D: The Cabinet decided on the issue on 5 December and the proposal will be considered by the Bundesrat 

in January 2002. Expects final conclusion in April/May 2002, so instrument of ratification can be ready in 

time for EU ratification on 1 June 2002. 

DK: Process already completed (mandate obtained). 

EL: Process has been initiated; government to discuss the matter in December, proceed to Parliament in 

March 2002 and procedures will likely be concluded in April/May 2002. 

ES: Process has been initiated; government decision expected by February and parliamentary approval by 

the end of May/June 2002. 

FIN: Procedures initiated in October 2001. Parliament expected to receive the proposal for ratification in 

March. Expects final conclusion in time to respect the announced EU timetable of ratification. 

F: Procedures already completed (mandate obtained). 

IRL: Cabinet decision expected in January/February 2002. Parliamentary approval expected in 

February/March 2002. 

I: Process has been initiated; is expected to be finished in time to respect the Johannesburg-deadline. 

LUX: Procedures already completed (mandate obtained). 

NL: First Parliamentary reading accomplished; procedures likely to be concluded before early spring 2002. 

P: The issue is subject to ministerial co-ordination; expects to conclude the governmental deliberations 

before the end of 2001. 

S: Government has proposed ratification to the Parliament; expects final conclusion of procedures in

March 2002. 

UK: The procedure takes 21 days, so likely final conclusion expected early in 2002. 

    


